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Tézy volebného programu kandidáta na rektora UPJŠ v Košiciach 

prof. RNDr. Pavol Sovák, CSc. 

Predkladám základné tézy, ktorých implementácia by mohla rozvinúť doterajšie moje 

snaženie ako aj snaženie môjho tímu na čele univerzity v rokoch 2015-2023.  Aby UPJŠ bola 

modernou a medzinárodne etablovanou inštitúciou musí neustále hľadať spôsoby ako rozvíjať 

svoj osobnostný a vedecký potenciál.  Predložené tézy  vznikli na základe širokej diskusie 

v mojom tíme a sú reflexiou na väzbu vývoja VŠ vzdelávania v regióne: košická história - 

slovenská prítomnosť - európska budúcnosť. 

Univerzita na prvom mieste,  inštitúcia brániaca akademickú kultúru a samosprávu 

• Vo svojich rozhodnutiach budem zohľadňovať dodržiavanie základných princípov Magna 

Charty Universitatum. Sú predpokladom, že univerzita bude pevným článkom svetovej 

akademickej komunity. 

• Jednou z mojich priorít bude vytvárať  korektné prostredie pre plnenie hlavného poslania 

univerzity, v ktorom budú garantované akademické slobody prejavu, vedeckého bádania 

a vzdelávania, rodovej rovnosti, transparentnosti, inklúzie, etiky a nediskriminácie.    

• Chcem využiť  dodržiavanie zásad HR Excellence in Research  pre korektné prostredie  

tvorivých zamestnancov na našich pracoviskách. K tomu by mala prispieť i stratégia rodovej 

rovnosti,  pozícia ombudsmana, inštitucionalizácia mentoringu, zriadenie materskej škôlky 

pre deti zamestnancov a študentov univerzity.  

• Mojím cieľom je vytvárať podmienky pre efektívny dialóg medzi učiteľmi a študentmi, 

rozvíjať vzťah k akademickým tradíciám a hodnotám. Prostredníctvom oživenia alumni 

klubu podporím budovanie hrdosti na svoju  Alma Mater u  zamestnancov, študentov 

i absolventov.  

• Podporím všetky pragmatické kroky vedúce k efektívnej integrácii košických univerzít 

opierajúc sa o  históriu našej Alma Mater a našich partnerských univerzít. K tomu náležite 

chcem využiť finančné zdroje z Fondu obnovy, Programu Slovensko. 

Naša univerzita ako priestor pre pestovanie vedy a výskumu 

•  Podporím rozvoj sociálnych inovácií prepojením interdisciplinárneho biomedicínskeho 

výskumu, prírodných vied s prioritnými osami výskumu v oblasti humanitných, 

pedagogických, historických, spoločenských a právnych vied. 

• Chcem naplno využiť možnosť čerpania  zdrojov Fondu obnovy a programu Slovensko pre 

ďalší rozvoj vedeckej infraštruktúry, personálne posilnenie špičkových tímov, 

medzinárodné sieťovanie.  

• Podporím organizáciu informačných workshopov v Bruseli, či iných vedeckých centrách 

k prezentácii našich špičkových pracovísk s cieľom uľahčiť vyhľadávanie  strategických 

partnerov pre projekty Horizont Europe, či pre našu účasť v medzinárodných sieťach, 

partnerstvách a ďalšiu internacionalizáciu univerzity. 

• Budem podporovať prepájanie výskumných skupín v rámci univerzity tak, aby boli schopné 

riešiť vedecké témy komplexnejším spôsobom, aby boli viac  konkurencieschopné 

v medzinárodnom meradle.  

• Vo väzbe na národnú stratégiu politiky otvoreného prístupu (Open Access) aj na našej 

univerzite prispejeme k sprístupňovaniu výsledkov vedeckého bádania. Zasadím sa 

o dodržiavanie princípov koalície „CoARA“ pre hodnotenie kvality výskumu. Osobitnú 

pozornosť budem venovať dodržiavaniu princípov integrity výskumu, boju proti 

plagiátorstvu a akademickým podvodom. 
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• Transfer technológií, aplikovaný výskum a inovácie budú profesionálne podporované 

z úrovne TIP-UPJŠ, Inovačného centra košického kraja (ICKK) a Košického klastra nového 

priemyslu (CNIC). 

• Za kľúčovú úlohu považujem naďalej zdokonaľovať systém  podpory a motivácie našich 

vedecko-pedagogických osobností a špičkových vedeckých tímov s ambíciou získania 

najprestížnejších grantov (Horizon Europe, ERC felowship....). Podporím identifikáciu 

najlepších vedcov na univerzite na rôznych stupňoch kariéry a k nim nasmerujem priamu 

podporu. 

• Kvalitné, vedecky orientované doktorandské štúdium vnímam ako nevyhnutný predpoklad 

napredovania našich vedeckých tímov. Podporím schémy, interné i externé,  pre otvorenie 

sa univerzity na príchod zahraničných expertov do pozícií postdoktorandov. 

Vzdelávanie pre budúcnosť  - vzdelávanie orientované na študenta 

• Chcem využiť nové legislatívne prostredie univerzity pre poskytovanie služieb všetkým 

študentom tak, aby fakulty mali možnosť sa sústrediť najmä na kvalitu vzdelávania a aby sa 

posilnil  vzťah študentov k univerzite.  

• Zabezpečím kontinuálny rozvoj kvality vzdelávania dodržiavaním ustanovení nášho 

vnútorného systému kvality podľa požadovaných európskych i národných štandardov 

v súlade s odporúčaniami OECD a EUA.  

• Podporím vytváranie spoločných študijných programov so zahraničnými univerzitami, 

vydávanie dvojitých či spoločných diplomov. Vítam a podporím realizáciu výučby medikov 

našou Lekárskou fakultou aj mimo územia SR.  

• Kvalitatívny posun v  internacionalizácii vzdelávania vidím v našej aktívnej účasti 

v medzinárodných alianciách a programoch ako napr. EIT Digital Master School. 

Perspektívou je najmä zvýšenie mobilít učiteľov a študentov v rámci aliancie AURORA 

vďaka zapojeniu sa do medzinárodnej prípravy ponuky kurzov na získanie mikrokreditov, 

prípadne  aj podieľanie sa na akreditácii programov 2. stupňa pre študentov aliancie.   

• Digitálna transformácia vzdelávania, podľa štandardov EUA, je nevyhnutným 

predpokladom pre zachovanie atraktívnosti štúdia na našej univerzite v blízkej i vzdialenej 

budúcnosti. Taktiež budem venovať pozornosť aj rozvoju ďalších kľúčových kompetencií 

študentov i učiteľov - najmä osobnostných, sociálnych, občianskych či jazykových. 

• Celoživotné vzdelávanie a jeho rozvoj vnímam ako dôležitý nástroj univerzity  

uskutočňovať vzdelávaciu misiu nielen voči svojim absolventom, ale aj smerom k vlastným 

zamestnancom a k širokej verejnosti. 

• Podporím ďalší vývoj AiS2 tak, aby spĺňal nároky manažmentu fakúlt i bežných užívateľov 

k zjednodušeniu administrácie štúdia.   

Motivovaný a spokojný študent 

• Podporím investičné zámery na skvalitnenie ubytovania a zvýšenie kapacity pre 

ubytovanie, pre významné zlepšenie infraštruktúry športovísk. Udržíme kvalitu stravovania 

v našich zariadeniach. Investičný projekt komplexnej rekonštrukcie športovísk a internátov 

na Medickej ul., projektovaného v rámci CNIC, plánujem dostať už do realizačnej fázy. 

• V spolupráci s mestom, s osobnosťami a  inštitúciami z oblasti kultúry a športu budem 

vytvárať podmienky pre hodnotný spoločenský život vysokoškolákov. Mesto študentom 

a študenti mestu – dôležitá synergia univerzitných miest. 

•  Podporím  aktivity študentských spolkov orientované nielen na skvalitnenie vzdelávania, 

ale aj na upevňovanie stavovského a univerzitného povedomia, reprezentáciu a propagáciu 

univerzity. 

• Univerzita musí byť prostredím, ktoré dáva svojim študentom pocit sebarealizácie a 

bezpečnosti bez ohľadu na národnosť, zdravotný stav, rod, sexuálnu orientáciu, náboženstvo. 
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Prostredníctvom UNIPOC budem rozvíjať všetky druhy poradenstva, ako aj opatrenia 

vedúce k zlepšeniu uplatnenia  našich absolventov na trhu práce.  

• Vidím potrebu naďalej zlepšovať infraštruktúru objektov univerzity ich 

debarierizáciou, estetizáciou a komplexným technologickým vybavením včítane 

knižničných služieb zodpovedajúcim 21. storočiu.  

• Prostredníctvom študentských pomocných síl naďalej budem motivovať študentov 

k zapojeniu sa do monitoringu kvality vzdelávania, či organizácie univerzitných podujatí. 

 

Moderná a dynamicky sa rozvíjajúca univerzita, napriek tomu tradičná 

Fakulty a univerzitné pracoviská plnia nezastupiteľnú úlohu na univerzite. Počas mnohých 

stretnutí s predstaviteľmi fakúlt a univerzitných pracovísk som získal a osvojil som si celý rad 

námetov na ich rozvoj. Ich rozsah je prirodzene nad rámec  rozsahu týchto téz a teda je ich 

možné diskutovať na stretnutiach akademickej obce.   

• Naďalej budem podporovať  dekanov pri plnení strategických úloh ich fakúlt.  

• Budem pokračovať v pravidelnom monitoringu činnosti univerzitných pracovísk 

k dynamickému  riešeniu ich potrieb, a tým aj k ich efektívnemu pôsobeniu v prospech 

všetkých subjektov univerzity osvedčenými formami kolektívneho manažmentu. 

• V rozhodovacích procesoch sa naďalej budem opierať o odporúčania významných osobností 

UPJŠ, samosprávnych orgánov univerzity, Správnej rady, Medzinárodnej rady a Rady pre 

vnútorné overovanie kvality, zástupcov študentov. 

• Budem presadzovať plán prioritných investícií do existujúcich objektov univerzity na 

základe vzájomného rešpektovania potrieb subjektov univerzity pre ich budúci rozvoj. 

• Mojou prioritou je profesionalizácia a skvalitňovanie administratívnych procesov na 

rektoráte a univerzitných pracoviskách. Rektorát musí fungovať ako profesionálny celok.  

• Využijem svoje skúsenosti pri tvorbe novej metodiky financovania VŠ so zohľadnením 

vplyvu nových prvkov vo forme výkonnostných zmlúv či profilov tvorivej činnosti. Tieto 

nové prvky sa adekvátne premietnu v metodike UPJŠ so zohľadnením špecifík jej fakúlt, 

pracovísk a odborov.  

Univerzita všetkým 

• Uvedomujem si spoločenskú zodpovednosť univerzity. Podporím vystúpenia našich 

expertov z oblasti humanitných, spoločenských vied, medicíny i prírodných vied v boji proti 

antisemitizmu, pravicovému extrémizmu, hoaxom ako aj ďalším spoločensky nežiadúcim 

prejavom správania a hrozbám. 

• Nová webová stránka, naša prezentácia na sociálnych sieťach naďalej vyžaduje podporu pre 

profesionalizáciu a adekvátnu dynamiku. Pozornosť sústredím na propagáciu strategických 

investičných zámerov UPJŠ v oblasti vedy a vzdelávania,  špičkových vedeckých tímov, 

úspechov v oblasti transferu technológií.  

• Je potrebné neustále rozvíjať  a upevňovať vzťahy s mienkotvornými univerzitami doma 

i v zahraničí, s ústavmi SAV, CVTI SR a ďalšími inštitúciami.  

• Podporím spoločnú kampaň s našimi spolupracujúcimi inštitúciami k stabilizovaniu talentov 

a minimalizovaniu migrácie mimo náš región. Podporím propagáciu centier na užšie 

prepojenie akademickej a komerčnej sféry a verejnej a štátnej správy s podporou Európskej 

únie (EDIH, EIT Digital, EIT Health, ...) 

• Podporím aktivity vedúce k nášmu etablovaniu sa ako Zelená univerzita v rámci 

medzinárodnej platformy Race to Zero. Tieto aktivity by mali byť prepojené s aktivitami 

mesta, kraja k synergickému efektu smerujúcemu k dobrému menu univerzity vo verejnosti. 

 

       prof. RNDr. Pavol Sovák, CSc. 


